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A német számvevőszék is végre kimondta

Éppen  e  honlap  olvasói  tanúi  annak,  hogy  mióta  és  hányszor  más-más  megvilágításban
mutattuk be, hogy az ENSZ és az EU által meghirdetett klímacélok nem érhetők el, az ezek
teljesítését megvalósítandó energiastratégiák nem hajthatók eredményesen végre. A teljes
dekarbonizáció  nem  érhető  el,  az  energiaellátással  kapcsolatos  alapelvárások,  a  kellő
energiabiztonság, az energia megfizethetősége és a környezetvédelmi elvárások egyike sem
teljesíthető. A klímaváltozás megállítására való törekvés meg egyszerűen nevetségesen naiv
illúzió. Persze egészen másképpen hangzik a kritika a szakemberek szájából és egészen más a
súlya, ha e kritikákat a számvevőszék fogalmazza meg, amint most Németországban történt.
Erről ad rövid tájékoztatást Manfred Haferburg cikke, amelynek címe:

A Szövetségi Számvevőszék delegitimizálja Habecket, 
Müllert és az energiaátmenetet 

Postázta: Admin | 2024. március 9. | Energia | 2 | 

Kép a BR-jelentésből az energiaátmenetről. 
Az energiaátmenet delegitimizálói most a Szövetségi Számvevőszékben ülnek. A tisztviselők még egy

grafikonon is karikírozták az energiaátmenet pusztító következtetéseit (fent).
Az Energiewende hajója sziklazátonyokba ütközik, amelyek: a megújuló erőművek kiépítése, a hálózat

átépítése, a helyettesítő erőművek létesítése, monitorozás, környezeti hatások, áramárak.

von Manfred Haferburg 

A Szövetségi Számvevőszék (BR) láthatóan valami olyasmi, mint az utolsó mohikán a Német
Szövetségi Köztársaságban. Egy független felsőbb szövetségi hatóság, amelynek tagjai bírói
függetlenséggel rendelkeznek, és amelynek feladatait még az Alaptörvény is rögzíti. Bölcsek



voltak, az alaptörvény atyái. És most a Szövetségi Számvevőszék megtette, amit tennie kell.
Hogyan merészelte? 

A német  szövetségi  számvevőszék adott  néhány szaftos  pofont  Dr.  Robert  Habecknek,  a
Német  Szövetségi  Köztársaság  szövetségi  kancellárhelyettesének,  gazdasági  és
éghajlatvédelmi miniszterének, valamint zöld kegyencének, Klaus Müllernek, a szövetségi
hálózati  ügynökség  elnökének.  Meg  merte  vizsgálni  a  sokat  hangoztatott  német  típusú
energiafordulat tényleges állapotát, és - "hogy merészeled?" - kíméletlenül leleplezte azt "A
szövetségi  költségvetési  törvény  99.  paragrafusa  szerinti  jelentésében  az  energiafordulat
végrehajtásáról,  a  villamosenergia-ellátás  biztonsága,  megfizethetősége  és  környezetbarát
volta tekintetében".

A csúcs energiafordítóknak, Habecknek és Müllernek szóló 58 oldalnyi bírálat,  először az
elbaltázásért, majd a megtévesztésért, az átverésért és megszépítésért. A jelentés konklúziója:

"Az energetikai átállás nem halad a terv szerint. Németország nagyon ambiciózus célokat
tűzött  ki  az  energetikai  átállással  kapcsolatban.  Azonban  nem  halad  a  kijelölt  úton,  és
elmarad  a  céljaitól.  A  szövetségi  kormánynak  azonnal  reagálnia  kell  a  biztonságos,
megfizethető és környezetbarát villamosenergia-ellátás biztosítása érdekében".

És ezúttal nem a szakma mondja ezt már nagyon régóta, hanem egy szövetségi csúcshatóság. 

A közvélemény megtévesztése 

Valójában ennek a  jelentésnek a  tartalma annyira  súlyos,  hogy a  kancellárnak azonnal  el
kellene  bocsátania  Habecket  –  ha  Németország  normális  ország  lenne.  A  Szövetségi
Számvevőszék azzal vádolja a gazdasági minisztert és a Szövetségi Hálózati Ügynökséget,
hogy megtévesztik a közvéleményt az energiaátállás helyzetével kapcsolatban. A jelentésben
ez áll: 

.  A  Szövetségi  Számvevőszék  irreálisnak  értékeli  az  ellátás  biztonságának  ellenőrzésére
vonatkozó feltételezéseket.  Az eredmény egy valószínűtlen „legjobb eset”.  Ehelyett  sokkal
inkább – többek között a megújuló energiák, a hálózatok bővítésére vonatkozó – megoldási
lehetőségeket,  változatokat,  azok  különböző  valószínűségével  kellene  a  számításokba
beépíteni. Sem a megújuló energiák bővítése, sem a villamosenergia-hálózat átalakítása nem
éri  el  céljait.  ….  A  BMWK  (Szövetségi  Gazdasági  Minisztérium)  elfogadta,  hogy  az
ellátásbiztonságot fenyegető veszélyek nem láthatók időben, és a cselekvés szükségességét túl
későn ismerik fel. A monitorozás mint korai figyelmeztető rendszer célja, hogy azonosítsa az
ilyen cselekvési szükségleteket, amit jelenleg ténylegesen aláásnak.” 

Ez  azért  kemény  beszéd:  az  energiaátállási  lépések  szükségességére  vonatkozó  korai
figyelmeztető rendszert  a BMWK gyakorlatilag aláásta.  Valószínűleg abban a reményben,
hogy el tudják csalni a választásokat. A  Szövetségi Számvevőszék elsősorban az Axis cikkeit
vette figyelembe az energiaátállás epikus kudarcáról , a bővítési célok elérhetetlenségéről  , a
gázerőművek  építésének  lehetetlenségéről  vagy  a  hidrogén-delíriumról  és  a  hálózat
bizonytalanságairól    .   Még egy tucat cikket linkelhetnénk ide, ha rosszindulatú vidámságot
éreznénk. De a rosszindulat idegen tőlünk. 

A következő vizsgálati eredményeket mutatjuk be részletesen: 



A  Szövetségi  Számvevőszék  ellenőrzési  eredményei  az  energiaátállás
ellátásbiztonságáról: 

. A Szövetségi Számvevőszék irreálisnak értékeli az ellátásbiztonság ellenőrzésére vonatkozó
feltételezéseket: 

 Előreláthatólag, különösen a szárazföldi szélenergia nem bővül a törvény által előírt
mértékben; 

 A  gazdasági  minisztérium  valószínűleg  nem  tudja  teljesíteni  a  biztonságos,
szabályozható  tartalék  kapacitások  hozzáadására  vonatkozó  ütemtervét  a  2026-os
erőművi  stratégiával  (KWS)  összhangban.  A  kapacitásmechanizmus  tervezése  még
nyitott.  Ez  nem  biztosítja,  hogy  a  szükséges  tartalék  kapacitások  kellő  időben
rendelkezésre álljanak; 

 A hálózatbővítés jelentősen elmarad a tervtől. A lemaradás most hét év és 6000 km
vezetékhossz.” 

A Szövetségi Számvevőszék által az energetikai átállás megfizethetőségére
vonatkozó ellenőrzés eredményei: 

„A  szövetségi  kormány  a  mai  napig  nem  tudta  meghatározni,  mit  ért  megfizethető
villamosenergia-ellátáson.  Az  áramszolgáltatás  megfizethetősége  már  ma  is  kérdéses.  A
villamosenergia-árak az elmúlt években folyamatosan emelkedtek, és a legmagasabbak közé
tartoznak  az  Európai  Unióban:  a  magánháztartások  2023  első  felében  például  41,25
cent/kilowattóra  (kWh)  árat  fizettek,  ami  42,7%-kal  magasabb,  mint  az  uniós  átlag,  a
kereskedelmi és ipari áram körülbelül 5%-kal magasabb. Ugyanakkor az energiarendszerben
további költségnövekedés várható.” 

 A villamosenergia-hálózat 2045-ig történő bővítése hatalmas, több mint 460 milliárd
eurós beruházási költséggel jár; 

 A hálózati stabilitás kezelése várhatóan évi 6,5 milliárd euróba kerül.” 
 A szövetségi kormánynak „a megfizethetőségre tekintettel biztosítania kell azt is, hogy

mindig  elegendő  termelőkapacitás  álljon  rendelkezésre,  hogy  megakadályozza  az
ellátási hiányok miatti villamosenergia-árak emelkedését; 

 A  szövetségi  kormánynak  „kiegyensúlyozottan  kell  bemutatnia  az  energiaátállás
költségeit:  ennek  érdekében  egyértelműen  meg  kell  határoznia  az  energiaátállás
rendszerköltségeit; 

A  Szövetségi  Számvevőszék  által  az  energetikai  átállás  környezeti
összeegyeztethetőségére vonatkozó audit eredményei: 

Habeck szerint az energiaátmenet környezeti kompatibilitása a „politikai kikényszeríthetőség”
miatt  kudarcot  vall.  A  Szövetségi  Ellenőrzési  Hivatal  másként  látja:  „  a  szövetségi
kormánynak számos megállapítása van a megújuló energiák negatív környezeti hatásairól,
például  a  szűkös  földterületek  és  erőforrások  felhasználásáról,  de  a  biológiai  sokféleség
károsodásáról is.” 

 „Az  energiaválság  nyomán  a  szövetségi  kormány  csökkentette  a  környezetvédelmi
eljárási  normákat.  Ez  növeli  annak  kockázatát,  hogy  az  egyes  védett  eszközök
(értékek)  a  szükségesnél  nagyobb  mértékben  szenvednek  értékvesztést.



Mindazonáltal, az éghajlat, mint védett érték kivételével, a szövetségi kormánynak
mindeddig  nem  sikerült  hatékony  cél-  és  felügyeleti  rendszert  bevezetnie  a
környezetbarát  energetikai  átállás  érdekében.  Ehelyett  felfüggesztette  a  „Jövő
energiája”  felügyeleti  folyamatot  –  az  egyetlen  olyan  folyamatot,  amelybe  a
környezeti fenntarthatóságot legalább beépítették.  

Hihetetlen blamázs

A  Szövetségi  Számvevőszék  következtetése  kijózanító,  és  hihetetlen  kínos  a  felelős
miniszterek  és  tisztviselők  számára.  Hiszen  Németország  közel  20  éve  használ  megújuló
energiát, az adófizetők és az áramfogyasztók valószínűleg legalább 500 milliárd eurót fizettek
érte. Valahogy nem lehet ezt megmagyarázni a létszámhiánnyal. A BMWI-ben és a BNA-ban
legalább 3500 jól fizetett közalkalmazott dolgozik, akiket be kellene vonni az ügyekbe. Vajon
mi lenne, ha mindegyikük dolgozna. 

A Szövetségi Számvevőszék összefoglaló megállapítása: 

„Az energiaátmenet nincs a pályáján. A szövetségi kormány komoly kihívásokkal néz szembe
a  biztonságos,  megfizethető  és  környezetbarát  megújuló  energiaellátás  felé  vezető  úton.
Ezekkel eddig alig foglalkoztak. 

A szövetségi számvevőszék tisztviselői még egy karikatúrát is készítettek az energiaátállásról,
és  ezt  közzé  tették  a  jelentésükben.  Ki  gondolta  volna,  hogy  ezt  megtehetik?  El  tudom
képzelni  a  jelentés  szerzőinek  arckifejezését,  amikor  beillesztették  a  képet.  Mi,  a
közvélemény centrumából örülünk a szövetségi hatóságok egészséges humorérzékének, akik
azért hagyták, hogy a német bolond energiaátmenet hajója  (a linkelt dalszövegek még soha
nem voltak ilyen találóak), fellobogózva és teljes sebességgel öt zátonyra fusson, felismerhető
hajóút nélkül. És ki gondolta volna? Az első zátony az áramárak.

Robert  Habeck  a  bírálatra  a  távoli  Washingtonból  így  reagált:  „Tudomásul  vette  a
Számvevőszék jelentését – semmi több”,  de egyúttal  „elképesztő felfogásként” tanúsította,
hogy ennek semmi köze a valósághoz. Az idegei tönkremennek. A Szövetségi Számvevőszék
karikatúrázó grafikája a fenti képenlátható. Többet mond ezer szónál. 

A cikk először az ACHGUT-on jelent meg itt 

* * *

Zavarodottság, blamázs, valóban a német Energiewende legjobb jellemzése. A felelősök és a
háttérben  felbujtó  zöldek  a  klímahívők  és  a  klímaszolgák  körében  a  frusztráltság  jelei
mutatkoznak. A klímapolitika súlyos következményei ugyanis tovább már nm takargathatók.
A számvevőszék nem tehet mást, ha megkívánta őrizni tekintélyét, hogy a valóságos helyzetet
feltárja és közzé tegye a nyilvánosság, az állampolgárok számára. A legsúlyosabb hiba az
elhallgatás, az emberek félrevezetése. Pedig, amiként a cikkből kiderül, mindennek az árát az
emberek, mint adófizetők és egyben, mint energiafogyasztók fizetik. És a félrevezetés már 20
éve folyik. Az emberek manipulációja olyan sikeresnek bizonyult, hogy sokáig a németek 80
%-a támogatta a klímavédelmet.  Most annál nagyobb a csalódás.  A zöldek és a kormány
ahhoz  a  demokráciával  össze  nem  egyeztethető  lépésre  szánta  el  magát,  hogy  a  nagy
városokban tüntetéseket szerveztek az AfD jobboldali,  többek között  klímarealista elveket
valló  párt  ellen  –  azt  nemtelen  eszközökkel  és  módon  támadva,  –  amely  valóban  új



alternatívát kínál a német embereknek. Mert az teljesen nyilvánvalóvá vált, hogy a jelenlegi
politika minden tekintetben önsorsrontó. 

(Petz Ernő, 2024. 03.12.)
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Bundesrechnungshof delegitimiert Habeck, 
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Bild des BR zur Energiewende.

Die Energiewende-Delegitimierer sitzen jetzt im Bundesrechnungshof. Ihr vernichtendes
Fazit der Energiewende haben die Beamten sogar in einer Grafik (oben) karikiert.

von Manfred Haferburg

Der Bundesrechnungshof ist in der Bundesrepublik Deutschland offenbar so etwas wie der 
letzte Mohikaner. Er ist eine unabhängige obere Bundesbehörde mit richterlicher 
Unabhängigkeit seiner Mitglieder, deren Aufgabe sogar im Grundgesetz verankert ist. Weise 
waren sie, die Väter des Grundgesetzes. Und jetzt hat der Bundesrechnungshof das gemacht, 
was seine Aufgabe ist. How dare you?

Der Bundesrechnungshof hat den Herrn Dr. Robert Habeck, seines Zeichens Stellvertreter des
Bundeskanzlers sowie Bundesminister für Wirtschaft und Klimaschutz der Bundesrepublik 
Deutschland, und seinem grünen Günstling Klaus Müller, seines Zeichens Präsident der 

https://eike-klima-energie.eu/2024/03/09/bundesrechnungshof-delegitimiert-habeck-mueller-und-energiewende/?print=pdf
https://eike-klima-energie.eu/2024/03/09/bundesrechnungshof-delegitimiert-habeck-mueller-und-energiewende/?print=print


Bundesnetzagentur, ein paar saftige Watschen rechts und links verpasst. Er hat es gewagt, den
real existierenden Zustand der vielgepriesenen Energiewende deutscher Machart zu 
untersuchen und – „how dare you?“ – in seinem „Bericht nach § 99 BHO zur Umsetzung der 
Energiewende im Hinblick auf die Versorgungssicherheit, Bezahlbarkeit und 
Umweltverträglichkeit der Stromversorgung“ schonungslos offenzulegen.

58 Seiten Backpfeifen fürs erst Vergeigen und dann Täuschen, Tricksen und Schönfärben der obersten 
Energiewender Habeck und Müller. Das Fazit des Berichtes:

„Energiewende nicht auf Kurs. Deutschland verfolgt sehr ambitionierte Ziele für die Energiewende. 
Diese ist jedoch nicht auf Kurs, sie hinkt ihren Zielen hinterher. Die Bundesregierung muss umgehend 
reagieren, um eine sichere, bezahlbare und umweltverträgliche Stromversorgung zu gewährleisten“.

Und es ist diesmal nicht die Achse, die das schon sehr lange sagt, sondern eine oberste 
Bundesbehörde.

Täuschung der Öffentlichkeit

Eigentlich ist der Inhalt dieses Berichtes so gravierend, dass der Bundeskanzler Habeck sofort
entlassen müsste – wenn Deutschland ein normales Land wäre. Der Bundesrechnungshof 
unterstellt nämlich dem Wirtschaftsminister und der Bundesnetzagentur, die Öffentlichkeit 
über den Zustand der Energiewende zu täuschen. Dort steht:

„Der Bundesrechnungshof bewertet die Annahmen im Monitoring zur Versorgungssicherheit 
als wirklichkeitsfremd. Das Ergebnis ist ein unwahrscheinlicher „Best-Case“. Vielmehr muss
auch der Eintritt der Grundannahmen u.a. zum Ausbau der erneuerbaren Energien und der 
Netze mit verschiedenen Wahrscheinlichkeiten in die Berechnungen einfließen. Weder der 
Ausbau der erneuerbaren Energien noch der Stromnetze ist auf dem Zielerreichungspfad. …. 
Das BMWK hat es hingenommen, dass Gefahren für die Versorgungssicherheit nicht 
rechtzeitig sichtbar und Handlungsbedarfe zu spät erkannt werden. Damit wird der Zweck 
des Monitorings als Frühwarnsystem zur Identifizierung solcher Handlungsbedarfe derzeit 
faktisch ausgehebelt“.

Das ist schon starker Tobak: Das Frühwarnsystem zum Handlungsbedarf bei der 
Energiewende wurde faktisch vom Wirtschaftsministerium ausgehebelt. Wohl in der 
Hoffnung, sich bis zur Wahl durchmogeln zu können. Hat der Bundesrechnungshof etwa die 
Achse-Artikel vom epischen Scheitern der Energiewende, zur Unerreichbarkeit der 
Ausbauziele von Windkraft, zur Unmöglichkeit des Gaskraftwerksbaus oder 
des Wasserstoffdeliriums und zur Netzunsicherheit gelesen? Wir könnten hier, wenn uns 
Schadenfreude heimsuchte, noch ein Dutzend weitere Artikel verlinken. Aber Häme ist uns ja 
fremd.

Folgende Prüfungsergebnisse werden im Einzelnen vorgestellt:

Prüfungsergebnisse des Bundesrechnungshofes zur Versorgungssicherheit der 
Energiewende:

„Der Bundesrechnungshof bewertet die Annahmen im Monitoring zur Versorgungssicherheit 
als wirklichkeitsfremd.



 Es ist absehbar, dass insbesondere Windenergie an Land nicht in dem gesetzlich 
vorgesehenen Umfang ausgebaut wird; 

 kann das BMWK seinen Zeitplan zum Zubau gesicherter, steuerbarer Backup-
Kapazitäten mit der Kraftwerksstrategie 2026 (KWS) voraussichtlich nicht einhalten. 
Die Ausgestaltung eines Kapazitätsmechanismus ist noch offen. Damit ist nicht 
sichergestellt, dass die erforderlichen Backup-Kapazitäten rechtzeitig verfügbar sind;

 liegt der Netzausbau erheblich hinter der Planung zurück. Der Rückstand beträgt 
mittlerweile sieben Jahre und 6.000 km“.

Prüfungsergebnisse des Bundesrechnungshofes zur Bezahlbarkeit der Energiewende:

„Die Bundesregierung hat es bis heute versäumt, zu bestimmen, was sie unter einer 
bezahlbaren Versorgung mit Elektrizität versteht. Bereits heute steht die Bezahlbarkeit der 
Stromversorgung in Frage. Die Preise für Strom sind in den vergangenen Jahren 
kontinuierlich gestiegen und zählen zu den höchsten in der Europäischen Union: Private 
Haushalte zahlten mit  41,25 Cent/Kilowattstunde (kWh) im ersten Halbjahr 2023 
beispielsweise 42,7% mehr als der EU-Durchschnitt, Gewerbe- und Industriekunden rund 5%
mehr. Zugleich sind weitere Kostensteigerungen des Energiesystems absehbar”.

 Es fallen bis zum Jahr 2045 massive Investitionskosten von mehr als 460 Mrd. Euro 
für den Ausbau der Stromnetze an; 

 Das Netzengpassmanagement (Redispatch, Anm. des Verfassers) wird voraussichtlich 
6,5 Mrd. Euro pro Jahr kosten“.

 Die Bundesregierung muss „auch im Hinblick auf die Bezahlbarkeit gewährleisten, 
dass jederzeit ausreichend Erzeugungsleistung zur Verfügung steht, um steigende 
Strompreise aufgrund von Angebotsknappheiten zu verhindern; 

 Die Bundesregierung muss „die Kosten der Energiewende ausgewogen darstellen: 
Hierzu sollte sie die Systemkosten der Energiewende klar benennen;

Prüfungsergebnisse des Bundesrechnungshofes zur Umweltverträglichkeit der 
Energiewende:

Die Umweltverträglichkeit der Energiewende scheitert laut Habeck an „politischer 
Durchsetzbarkeit“. Der Bundesrechnungshof sieht das anders, es „liegen der 
Bundesregierung zahlreiche Erkenntnisse zu negativen Umweltwirkungen erneuerbarer 
Energien vor, beispielsweise die Inanspruchnahme von knappen Flächen und Ressourcen, 
aber auch die Beeinträchtigung der Biodiversität.“

 „Im Zuge der Energiekrise hat die Bundesregierung umweltschutzrechtliche 
Verfahrensstandards abgesenkt. Dies erhöht das Risiko, dass einzelne Schutzgüter 
mehr als nötig beeinträchtigt werden. Dennoch hat es die Bundesregierung – mit 
Ausnahme des Schutzgutes Klima – bis heute versäumt, ein wirksames Ziel- und 
Monitoringsystem für eine umweltverträgliche Energiewende einzuführen. Stattdessen
hat sie den Monitoring-Prozess „Energie der Zukunft“ ausgesetzt – den einzigen 
Prozess, in dem die Umweltverträglichkeit zumindest angelegt war“.

Eine unfassbare Blamage

Das Fazit des Bundesrechnungshofes ist ernüchternd und für die zuständigen Minister und 
Beamten eine unfassbare Blamage. Immerhin wendet Deutschland bereits seit fast 20 Jahren 



die Energie, und die Steuerzahler und Stromkunden haben wohl mindestens 500 Milliarden 
Euro dafür gelöhnt. Am Personalmangel kann es irgendwie nicht liegen. Im BMWI und in der
BNA gibt es ja mindestens 3.500 gut bezahlte Beamte, die an dem Thema dran sein müssten. 
Man stelle sich vor, die würden alle arbeiten.

Der Bundesrechnungshof resümiert:

„Energiewende nicht auf Kurs. Auf dem Weg zu einer sicheren, bezahlbaren und 
umweltverträglichen Versorgung mit erneuerbaren Energien steht die Bundesregierung vor 
großen Herausforderungen. Diese werden bislang kaum bewältigt.

Die Beamten vom Bundesrechnungshof haben sich sogar eine Karikatur für die Energiewende
ausgedacht und in ihrem Bericht veröffentlicht. Wer hätte ihnen das zugetraut? Ich stelle mir 
gerade bildlich den Gesichtsausdruck der Autoren des Berichtes beim Einfügen des Bildes 
vor. Wir von der Achse freuen uns über den gesunden Humor in den Amtsstuben der 
Bundesbehörde, die das deutsche Narren-Energiewendeschiffchen (nie war der verlinkte 
Liedertext treffender) vollbeflaggt und mit voller Fahrt auf fünf Riffe ohne eine erkennbare 
Fahrrinne laufen lassen. Und wer hätte das gedacht? Das erste Riff sind die Strompreise.

Robert Habeck reagierte auf die Kritik vom fernen Washington aus: Er habe den Bericht des 
Rechnunghofes „zur Kennnis genommen – mehr nicht“, attestiert ihm aber gleichzeitig „eine 
erstaunliche Wahrnehmung, die nichts mit der Wirklichkeit zu tun hat.“ Die Nerven liegen 
blank. Die karikierende Grafik des Bundesrechnungshofes finden Sie oben im Bild. Die sagt 
mehr als tausend Worte

Der Beitrag erschien zuerst bei ACHGUT hier
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